



Language & Gender

Joshua Booth

joshua.booth@ling-phil.ox.ac.uk

Faculty of Linguistics, Philology & Phonetics

University of Oxford

Questions

- What is grammatical gender?
- What is the generic masculine?
- Is the assignment of gender a purely syntactic or abstract phenomenon without conceptual involvement?
- Does it have semantic reality & affect speakers' thoughts/attitudes?
- Is German a purely formal system, or a sexist, androcentric language?

Grammatical gender

- Der Tisch, die Dose, das Buch
- Der Mann, die Frau BUT: das Weib, das Mädchen, das Fräulein
- Der Fuchs, die Füchsin
- Der Lehrer, die Lehrerin
- Das Ampelmännchen

Othering effect

Marked

Masculine dominant norm

Grammatical gender

- Anaphoric & deictic functions of pronouns
- Duden (1984):
 - *Bitte grüßen Sie **das** gnädige Fräulein, **die** so gut ist...*
- Oelkers (1996)
 - <24: 87.1%, 25–29: 86.1%, 30–39: 66%

Linguistic Relativity

- Sapir-Wharf hypothesis
- Culture affects perception of the world through language
- Largely discredited (in most extreme form)
- BUT: impact of culturally determined effects on cognition as grounded in shared practice & associations which affect relation with linguistic structures such as gender
- Experimental evidence

Generic Masculine

- E.g. *der Leser* (if unknown), *die Lehrer* (for *Lehrer* und *Lehrerinnen*)
- Speakers encouraged through habitual practice & language use to perceive world in a way which marginalises women & promotes male-as-norm mentality, supporting patriarchal structures
- ‘Grammatically invisible’ (20 *Lehrerinnen*, 1 *Lehrer* = *die Lehrer*)
- Is reform feasible & effective?
- Alternatives?
- Generic feminine? (cf. Leipzig University)
- Demey (2002):
 - over 50% of job advertisements; longer texts 57% vs. 41.8% (double forms rare)



EINBLICK

Universität Konstanz

Nachrichten für uns.

Relevante Informationen für Wissenschaftler*innen, Lehrende, den wissenschaftsunterstützenden Dienst und Studierende

Sperrung des Durchgangsbereichs zum Innenhof

Die Fassadenarbeiten im Bereich des Innenhofs im Rahmen der Sanierung des Gebäudes A schreiten voran. Für den weiteren Bauverlauf ist es aus technischen Gründen erforderlich, dass der **Durchgang vom Innenhof in das Gebäude A für den Zeitraum von einer Woche komplett gesperrt** wird.

Um die Beeinträchtigungen für die Nutzer*innen zu verringern, wurde die Sperrung in der vorlesungsfreien Zeit eingeplant, **von Montag, 04. März 2024, bis Sonntag, 10. März 2024**. Sofern die Arbeiten planmäßig verlaufen, wird ab Montag, 11. März 2024, wieder eine Durchgangsmöglichkeit geöffnet sein.

Während des Zeitraums der Sperrung weichen Sie bitte auf die folgenden Möglichkeiten aus, um in die Mensa zu gelangen bzw. um zwischen dem nördlichen und südlichen Campusbereich zu wechseln:

- Eingang A5 (Haupteingang an der ehemaligen Bushaltestelle)
- Eingang K6 (Mensa/Cafeteria), erreichbar über die Treppen im Innenhof
- Eingang K5 (unterhalb des Innenhofs erreichbar über die Treppe Richtung G4/Seegasse); dieser Zugang wird vor Ort gesondert ausgeschildert sein und steht nur für den Zeitraum vom 04. bis zum 08. März 2024 zur Verfügung.

Die Sanierung ist sowohl aus sicherheitstechnischen und energetischen Gründen als auch zur Beseitigung von baulichen Schadstoffen im Altbau zwingend erforderlich. Wir bedanken uns für Ihre Rücksichtnahme und Ihr Verständnis dafür, dass übergangsweise längere Wege anfallen.

Kontakt: [Facility Management](#)



Straßensperrung wegen Amphibienwanderung

Auch in diesem Jahr wird es im Zuge der Wanderzeit der Amphibien (ca. Mitte Februar bis Ende April 2024) zu Änderungen in der Verkehrsführung in und um Konstanz kommen. Zum Schutz der Tiere werden während der Wanderphase einzelne Straßen gesperrt.

In der Hauptwanderzeit der Amphibien wird auch die Universitätsstraße jeweils von 21:00 bis 6:20 Uhr abschnittsweise betroffen sein:

- Zwischen der Geschwister-Scholl-Schule und der Einmündung Eggerhaldestraße wird es zu einer Vollsperrung kommen.
- Das Teilstück zwischen den Einmündungen Buhlenweg und Jacob-Burckhardt-Straße wird halbseitig gesperrt sein.



Mediatus / [Wikimedia Commons](#)

Closure: entrance to building A from the inner courtyard

During the renovation of building A, including its façade, it will be necessary to **close the entrance to building A from the inner courtyard for a full week.**

To keep the inconvenience to a minimum, the closure has been scheduled for the lecture-free period **from Monday, 4 March 2024, to Sunday, 10 March 2024.** The entrance is scheduled to reopen on Monday, 11 March 2024.

During the closure, please use the following alternative routes to enter the canteen (Mensa) or to connect between the northern and southern parts of the campus:

- Main entrance on level A5 (by the former bus stop)
- Entrance to the canteen on level K6 (via the stairs in the inner courtyard)
- Entrance to the canteen on level K5 (accessible from below the inner courtyard via the stairs leading to level G4/Seegasse). There will be signs for this route, which will only be open 4-8 March 2024.

The renovation work is required for safety reasons as well as to increase the building's energy-efficiency and remove contaminated construction materials. Thanks for your understanding and your willingness to take detours during this period.

Contact: [Facility Management](#)

Road closures due to amphibian migration

This year, too, some roads will be closed during the migration period of amphibians to protect the animals (around the middle of February until the end of April 2024).

During the main migration period, the following closures will take place on Universitaetsstrasse from 21:00 to 06:20:

- The street will be closed to all motor traffic between the school "Geschwister-Scholl-Schule" and the intersection with "Eggerhaldestrasse".
- One lane of traffic will be closed

